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روايت تهيه كننده »نون خ« از اصالت ندادن به خنده 
همه كار كرديم تا خنده دار بي خاصيت نباشيم

وقتي نورالدين ش�خصيت اصلي داس�تان اعتق�اد دارد فرزندِ 
دخترش بايد در كشورش فارغ شود، در واقع داريم فرهنگ سازي 
مي كني�م و صرف�اً روي خن�ده گرفت�ن تمرك�ز نكرده اي�م. 
مهدي فرجي تهیه كننده س��ريال نوروزي نون خ با بیان اين مطلب 
و در پاسخ به اين سؤال كه در بحثِ ورود به مسائل مختلف از جمله 
بورس، شهداي دفاع مقدس و حتي معدن و پولشويي، رأي الكترال و 
به دنیا آوردن بچه در كانادا، چقدر مورد انتقاد و چقدر مورد استقبال 
قرار گرفتید؟ به تسنیم گفت: سريال فقط قرار نیست حرف كمدي 
بزند و برود. وقتي نورالدين شخصیت اصلي داستان اعتقاد دارد كه 
فرزندِ دخترش بايد در كشورش فارغ شود و نه در كشوري ديگر، در 
واقع داريم فرهنگ سازي مي كنیم و صرفاً روي خنده گرفتن تمركز 

نكرده ايم. همه كار كرديم تا خنده دار بي خاصیت نباشیم.
فرجي افزود: ي��ا وقتي به موض��وع معدن و بورس مي رس��ند، اين 
دغدغه ها خودش را نشان مي دهد. مي گويند يك عده جوان خون 
داده اند تا حرف ها و رفتارهايي از اين جنس اتفاق نیفتد يا در موضوع 

بورس كه بر اثر يك اشتباه، زندگي بسیاري تباه شد. بحث بیكاري 
و گراني به كرّات در سريال مطرح مي ش��ود يا حتي با رأي الكترال 
امريكا ش��وخي مي ش��ود. ما همه كار كرديم تا »نون خ« صرفاً كار 
خنده دار بي خاصیتي نش��ود و موضوعات مبتلابه را در دلِ اتفاقات 

مختلف مطرح كرديم. 
وي در پاسخ به اين سؤال كه اين روزها صحبت از ساخت فصل جديد 
اين مجموعه تلويزيوني مطرح است و آيا قرار است به اين زودي ها 
اتفاق بیفتد، عنوان كرد: در ساخت ادامه اين سريال ترديدي وجود 
ندارد اما مقدمات و شرايط ساخت آن نیز مهم است چراكه در حال 
حاضر سعید آقاخاني به عنوان كارگردان و بازيگر نقش اصلي سريال 
تعهداتي دارد و هنرمندان ديگر هم به همی��ن صورت كه بايد اين 
هماهنگي ها اتفاق بیفتد. در حال بررسي  هستیم و امیدواريم هرچه 
زودتر ساخته شود، اگر عوامل مان را بتوانیم هماهنگ كنیم، امسال 

فصل چهارم ساخته مي شود تا به نوروز 1401 برسد. 
فرجي درباره حاشیه ها به نوع ماسك زدنِ كاراكترهاي سريال و حتي 
به نوع پرداختِ موضوع كرونا در سريال توضیح داد: اولاً به فضل الهي 
سري سوم »نون خ« از دو فصل قبلي بیش��تر ديده و پسنديده شد. 
بازخوردهايي كه ما داريم از فصل اول و دوم جلوتر بوده و بهتر بوده 
است. در مورد كرونا خواستیم به مردم بگويیم كرونا هست و مراعات 
كنید. س��كانس يا موقعیت و صحنه اي كات داده مي شد تا هنرمند 
و بازيگر ما بتوانند ماسك شان را بزنند تا كسي خدايي نكرده به اين 
بیماري مبتلا نشود. 5/5ماه فیلمبرداري داشتیم و خوشبختانه يك 
نفر هم كرونا نگرفت. به اين دلیل بود كه پروتكل ها به جدّ پیگیري 

مي شد و بچه ها هم رعايت مي كردند.

تنزل كيفيت نمايش خانگي با »دراكولا« و »مردم معمولي«   
گويا مديري ديگر حوصله و تمركز سريال سازي ندارد و فقط مي تواند پشت ميز برنامه 

»دورهمي« بنشيند، هر چند دراكولا هم چيزي بيش از يك دورهمي دم دستي نيست كه 
درآمد خوبي براي سازنده اش دارد!

كتابي كه مستندات ماجراي فدك را تبيين مي كند
»بوستان سماويه« با محوريت تحليل مطالبات فاطمي منتشر شد

كتاب »بوس�تان س�ماويه« ب�ا محوري�ت واكاوي حقوقي 
موضوع فدك و بررس�ي ادله اثبات دع�وي در اين پرونده 
قضايي، به قلم مرتضي اميرقهرماني از سوي انتشارات چتر 
دانش، ناش�ر تخصصي كتب حقوقي و قضايي منتشر شد. 
پس از گذشت 1400س��ال از مصادره اراضي فدك در كتاب 
بوس��تان س��ماويه به دور از هر تعصب و با پرهیز از منقولات 
و روايات، به وارس��ي مس��ئله حقانی��ت دخت نب��ي در قبال 
نخلستان هاي فدك پرداخته و با اس��تناد به موضوعاتي چون 
»تعرفه شهود«، »تحلیل قباله يا سند« و ارجاع به »امارات«، 
ضمن تحلیل خصوص��ي يا عمومي بودن اي��ن ملك، به اثبات 

دلايل حكمي و اظهارات موضوعي پرداخته شده است. 
در اين تحقیق جامع كه با همت موسس��ه آموزش عالي چتر 
دانش به زيور طبع آراسته شده است، مؤلف با احصای مالكان 
فدك از ديرباز تا به امروز، حقوق مالكیت و نحوه انتقال اراضي را 
به تفصیل و در بخش هايي مجزا بررسي كرده و تملك حقوقي 
بوستان موس��وم به فدك را از ايام تحجیر و تصدي »فدك بن 
هام« تا تصاحب مالكان فعلي اين راضي كه مردماني از طايفه 

آل جابر هستند، مورد تنقیب قرار مي دهد. 
نويس��نده در قالب ادله اثبات دعوي در سه بخش »مالكیت به 
واسطه احیا«، »مالكیت به س��بب اهدا« و »مالكیت در قالب 
ارث« تصرف و تملك فدك را مورد اقتراح قرار داده و از وضعیت 
مباحات تا تخصیص فعلي نخلستان به بخشي از خاك »حائط« 
كه امروزه طبق تقسیمات جغرافیايي كشور عربستان در استان 
حائل واقع شده است، به طور مستقل ماهیت موات بالعرض را 

مورد بازبیني حقوقي قرار مي دهد. 
تحقیق در باب »تملك اموال بدون مالك« از جانب آل يهود و 
وارسي مسئله »عدم تخصیص اموال عمومي« و تفكیك اصل با 
دارايي و حقوق خصوصي از جمله فصول مورد بحث در بخش 
نخست كتاب است كه با هدف اثبات حقانیت متصرفان فدك 
در صدر اسلام به آنها پرداخته شده و در اين خصوص با اشارات 
متعدد موضوع مصالحه يهوديان س��اكن در ش��مال مدينه با 

شخص پیامبر اسلام مطرح مي شود. 
بخش دوم كتاب ب��ا اش��اراتي نزديك به 300 كت��اب معتبر 
اهل سنت، دارايي هاي شخص رسول خدا را با محوريت احصای 
ضیاع و مايملك ايش��ان در بندهايي چون »داد و س��تدها«، 
»هدايا«، »خمس«، »ارثیه« و در نهاي��ت »اموال فيء« مورد 
مطالعه قرار مي دهد تا با ذكر مصاديق، اصالت و صحت انتقال 
نخلس��تان فدك از جانب محم��د صلي الله علی��ه را به فاطمه 

سلام الله علیها مورد ارزيابي حقوقي قرار دهد.

 ممنوعيت »حاجي فيروز« 
از شيرين كاري براي اربابش!

 بخشنامه شهرداري تهران درباره نژادپرستانه بودن حاجي فيروز
منجر به طيفي از واكنش هاي موافق و مخالف درباره اين كاراكتر عرصه هنرهاي نمايشي در ايران شد

    تلويزيون    كتاب

   رويداد

 بيداري رئيس سينما
از خواب زمستاني 

»س��ینما از اس��فند 98 تا امروز فقط قرباني بوده، در اكران 
نوروز 1400 هم فیلم ها س��وختند اما نفروختند، سینماها 
باز بودند اما به اندازه هزينه برق خود فروش نداشتند و حال 
در تهران با نارنجي ش��دن كرونا تعطیل ش��دند، باور كنید 
وزارت ارشاد غیر از توئیت درباره شفافیت و »گاندو« وظیفه 

ديگري هم دارد.« 
اين اظهار نظر س��یدمحمود رضوي تهیه كننده سینماست 
كه در ايام عید نوروز و پس از آنكه ستاد ملي كرونا سینماها 
را تعطیل كرد در قالب يك توئیت منتشر شد؛ اظهار نظري 
كه مخاطب آن سازمان سینمايي وزارت ارشاد است و اين 

سازمان تلويحاً به كم كاري و انفعال متهم شده است. 
ش��ايد همین انتقادها از عملكرد ضعیف سازمان سینمايي 
بود كه باعث شد چند روز بعد حسین انتظامي دست به كار 
شود و احساس كند بايد براي س��ینما تصمیم گیري كند و 
احتمالاً بیدار شدن مسئول سینماي كشور از خواب بهاري 
باعث شد مصوبه ستاد ملي مقابله با كرونا، سینما و تئاتر را از 
گروه مشاغل 3 به گروه 2 منتقل كند تا با اين تغییر فعالیت 
اين دو حوزه در شهرهاي داراي شرايط نارنجي نیز بلامانع 
ش��ود. با اين تصمیم سالن هاي تئاتر و س��ینما از پنج شنبه 

12فروردين ماه فعالیت خود را از سر گرفتند. 
در اين ارتباط محمدرضا فرجي، مديركل نظارت بر عرضه 
و نمايش فیلم سازمان سینمايي در گفت وگو با مهر درباره 
بازگش��ايي س��ینماها گفت: با پیگیري حس��ین انتظامي 
سینماها از دسته شغلي3 به گروه2 منتقل شدند، از همین 

رو سینماها از فردا صبح مي توانند آغاز به كار كنند. 
حس��ین انتظامي در اينباره اينگونه اظهار نظر كرده است: 
در 13ماه گذشته كه سینماها نیمه فعال بوده اند، يك مورد 
گزارش ابتلا به كرونا نداشته ايم، حتي در جشنواره فیلم فجر 
كه بیش از 138 هزار نفر در كشور به سینماهاي جشنواره 
رفتند، يك مورد گزارش نداشتیم. دلیل امن بودن سینماها 
اولاً خودمراقبتي مخاطبان سینماست كه از قشر فرهیخته 
جامعه اند و ثانیاً توجه ويژه ستاد كرونا در سازمان سینمايي 
و توجه شوراي صنفي نمايش و همت سینماداران و كاركنان 
سینماها بوده است. به اذعان مس��ئولان ذيربط بهداشتي، 
رعايت دستورالعمل ها در سینماها، در زمره بهترين صنوف 
بوده اس��ت كه ش��امل تب س��نجي در ورود، فاصله گذاري 
صندلي ه��ا هنگام خريد بلی��ت، فاصله گ��ذاري زماني بین 
سانس ها، تهويه مناسب س��الن ها، تعطیلي بوفه هاي باز و 
اجبار استفاده از ماسك و تمهیدات مشابه بوده  است. در دي 
ماه سال گذشته از كمیته اجتماعي ستاد ملي مقابله با كرونا 
خواهش كرديم سینماها را از گروه3 به گروه2 تغییر دهند. 
در جلسات كارشناسي هم نظر مساعد وجود داشت، به ويژه 
مش��اهدات میداني از جش��نواره فیلم فجر داشتند. به  طور 

جدي انتظار داريم اين موضوع به نتیجه برسد. 
رئیس س��ازمان س��ینمايي در ادام��ه آورده اس��ت: وقتي 
رستوران ها و كافه ها و بعضي مشاغل ديگر، اخیراً به گروه2 
رفته اند، انتظار جامعه سینمايي اين است كه سینماها هم در 
اين گروه تعريف شوند. خوشبختانه همه و از جمله مسئولان 
ذيربط در س��تاد مقابله با كرونا مي توانند از طريق س��امانه 
سمفا به صورت برخط، ضريب اشِغال هر سالن و هر سانس 
را مرتبا پايش كنند. در 13 ماه گذشته فركانس اشغال يعني 
معدل ضريب هاي اشِ��غال، حدود 5درصد بوده است يعني 
در هر سانس، 5درصد صندلي ها پر شده و اين رقم اندك، از 
نظر دستورالعمل هايي كرونايي واقعاً چه جاي نگراني دارد؟ 
يكي ديگر از دلايلي كه ما اصرار داريم سینماها در وضعیت 
نارنجي هم باز باش��ند، نقشي است كه س��ینما مي تواند به  
عنوان يك نه��اد اجتماعي در جنبه روان��ي جامعه اثرگذار 
باش��د. مي دانیم محدوديت هاي كرونايي، مردم را خسته و 
روحیه ملي را در كوتاه مدت و درازم��دت تضعیف مي كند 
و نوعي سرخوردگي ايجاد مي ش��ود. از قضا سینما و رفتار 
مسئولانه اين نهاد در قبال مردم خودش از اين زاويه يعني 

بازيابي نشاط اجتماعي هم اهمیت پیدا مي كند. 
انتظامي مي افزايد: »درس��ت است كه س��ازمان سینمايي 
براي فیلم هاي اك��ران نوروزي حتي اگر س��ینماها تعطیل 
باشد، گارانتي مش��خصي به مالكان آثار و سینماها مي دهد 
اما اين رقم، چش��مگیر نیس��ت و تداوم تعطیلي با توجه به 
هزاران شاغل در بخش هاي تولید و پخش و نمايش، ضربات 
جبران ناپذيري بر پیكره سینما وارد مي  كند. به مسئولان امر 
تضمین مي دهم كه اگر با تغییر گروه سینماها به گروه2 و در 
بازرسي هاي خودشان موردي از بي توجهي ديدند، خودمان 

سینماها را تعطیل كنیم.« 
واكنش حسین انتظامی به انتقادها درباره انفعال در مديريت 
سینما نشان می دهد اين سازمان همواره در خواب خرگوشی 
به سر برده و نیاز به تلنگری برای بیدارشدن دارد، با اين حال 
مشكلات در مديريت سینما ريشه ای تر از تصمیمات مقطعی 
برای بازشدن سالن های سینماست و حل و فصل آن به عمر 

اين دولت نمی رسد.

فرزين ماندگار      يادداشت 

پيامبر)ص(: 

در روز رس�تاخيز، هم�ه ديدگان جز 

سه ديده، گريان است: ديده اى كه در 

راه خدا بيدار خوابی كشيده، ديده اى 

كه از محرّمات الهی فرو نهاده شده و 

ديده اى كه از بيم خدا گريسته است. 

»گزيده تحف العقول«

   افشين عليار
سینما و ش��بكه نمايش خانگي تا چه میزاني توانسته اند 
فرهنگ مردم را ارتق��ا دهند؟ اصالت دادن به س��رگرمي 
معطوف به سود و سرمايه با تمركز روي كمدي هاي ضعیف 
و سخیف ديگر در جامعه كاركردش را از دست داده است. 
مصداق گفته هاي بالا را مي توانید در سريال هاي دراكولاي 
مهران مديري و مردم معمولي رامبد جوان مشاهده كنید، 
البته اگر دوام بیاوريد و تحمل 10دقیقه از آنها را داش��ته 
باش��ید. مهران مديري يا رامبد جوان به عنوان كارگردان 
كنار قشر سرمايه دار ايستاده اند، دوربین تحقیرآمیزشان از 

بالا به پايین است و اثر خود را مقابل قشر متوسط و ضعیف 
قرار داده اند. هر آنچه خودشان از زندگي به اصطلاح لاكچري 
برداشت مي كنند در سريال شان جا مي دهند و بعد آن را به 
عنوان دفاع از ش��رايط جامعه كنوني و قشر آسیب پذير به 

مخاطب غالب مي كنند. 
به نظر مي رس��د تمهی��دات مهران مدي��ري در دراكولا در 
طراحي صحنه و پوشش خلاصه مي شود. اگر همان قسمت 
اول را ديده باش��ید به ياد داريد كه جاي دوربین كجا قرار 
مي گیرد و حركت ه��اي دوربین چگونه اس��ت، انگار كه با 
يك فیلم تبلیغاتي از خانه و زندگي خانواده اي مرفه مواجه 
هستیم، با ديالوگ هاي سطحي و توخالي تیپ هاي منسوخ 
شده و تكراري، موقعیت هاي به شدت زرد و تحقیرآمیز كه 

اساساً ربط منطقي به يك سريال كمدي ندارند. 
استفاده از حیوانات در قسمت اول و رفت و آمد با هلي كوپتر 
و در حس��رت ماندن مینا ش��رافت به جايگاه پرزرق و برق 
زندگي كامران كامروا همان فخرفروشي است كه مخاطب 
را تحت تأثیر شرايط بد روحي در اين دوران اقتصادي قرار 
مي دهد و مشخص اس��ت كه هر قدر سريال جلو برود، چیز 
زيادي براي ارائه ندارد چراكه در دراكولا ديالوگ ها بر اساس 
فضاي مجازي ش��كل گرفته اس��ت و البت��ه موقعیت هاي 
ناآش��نايي كه تنها كارگردانش آن را زندگ��ي كرده و چون 
خودش غرق اين سبك زندگي است، نمي تواند منتقد خوبي 

براي آن باشد. 
گويا مديري ديگر حوصله و تمركز سريال سازي ندارد و فقط 
مي تواند پشت میز برنامه دورهمي بنشیند، البته دراكولا هم 
در جايگاه خودش يك دورهمي ساده است كه درآمد خوبي 

براي سازنده اش دارد!

    رامبد جوان نابلد 
»مردم معمولي« وضعیت بهتري نس��بت به دراكولا ندارد 
بلكه با ديدن همین دو قسمت مي شود فهمید كه جوان در 
كارگرداني ضعف هاي ش��ديدي دارد. استارت يك سريال 
بايد استاندارد هاي لازم را داشته باش��د اما در قسمت اولِ 
مردم معمولي شاهد نكته جديدي نیستیم، انگار اين سريال 
براي دهه80 اس��ت؛ چند بازيگر دور هم جمع ش��ده اند و 
ديالوگ مي گويند و با آهنگ عربي مي رقصند، جالب است 
كه در همان قس��مت اول براي آمدن امیر عرب چه شوق و 
ذوقي دارند كه اين مي تواند نشانه اي از وطن فروشي باشد! 
مردم معمولي نه تنها سريالي معمولي نیست بلكه زننده و 
تحقیرآمیز و لوس است. بازيگري چون آتیلا پسیاني با آن 
همه سابقه جلوي دوربین قر مي دهد، همگي نه تنها بازي 
نمي كنند بلكه فقط جلوي دوربین قرار گرفته اند. ش��بنم 
مقدمي مثل همیش��ه فقط جیغ مي زند و رامبد جوان هم 
انگار خندوانه اج��را مي كند؛ تیپي تصنع��ي و جلف كه به 
هیچ وجه متقاعدكننده نیس��ت، تمامي آدم هاي سريال از 
همسرشان جدا شده اند و جدايي را فضیلت مي دانند. تمامي 
زنان سريال نگاه جنسي به مردان دارند و برعكس، اين همه 
بلاهت در موقعیت پردازي و پلان هاي شلخته در يك مكان 

سربسته مخاطب را پس مي زند. 
اين حجم از بهره گیري نامناسب در ايجاد موقعیت هايي كه 
به ناكجاآباد مي رسد، فاجعه است. تا زماني كه مردم معمولي 
و دراكولا س��اخته مي ش��ود نمي توانیم امید به فرهنگ و 
اخلاق داشته باش��یم، در اين میان س��ود مالي را آقايان به 
جیب مي زنند اما سال ها طول مي كش��د فرهنگ و اخلاق 

ترمیم شود.

   جواد محرمي
در روزهايي كه اغلب رسانه هاي مكتوب تعطيل 
بودند، بخشنامه معاونت فرهنگي و اجتماعي 
شهرداري تهران درباره حذف حاجي فيروز با 
صورت سياه از برنامه هاي نوروزي شهرداري 
موجي از اظه�ار نظره�ا و واكنش هاي موافق 
و مخال�ف را در فض�اي مج�ازي دام�ن زد. 
طي روزهاي ابتدايي عید نوروز انتشار بخشنامه 
معاونت فرهنگي و اجتماعي ش��هرداري تهران 
مبني بر پرهیز از استفاده از حاجي فیروز با صورت 
س��یاه در برنامه ها و كارناوال ش��هرداري تهران 
خبرساز ش��د و در ش��بكه هاي اجتماعي بازتاب 
فراواني داشت. »محمدرضا جوادي يگانه« معاون 
فرهنگي و اجتماعي ش��هرداري ته��ران در اين 
باره با انتشار توئیتي اعلام كرد كه حاجي فیروز 
ريشه هاي اس��اطیري هم دارد اما سوءبرداشت 

نژادي از چهره سیاه او را نمي توان انكار كرد. 
وي نوش��ت: ضمن دعوت از اصح��اب علم و هنر 
براي پژوهش و گفت وگو براي روشن تر شدن ابعاد 
موضوع، شهرداري تهران از اين پس و تا آن زمان 
در برنامه هايش از حاجي فیروز با صورت س��یاه 

استفاده نمي كند. 
از سويي ديگر اما »محمدجواد حق شناس« رئیس 
كمیسیون فرهنگي و اجتماعي شوراي اسلامي 
ش��هر تهران با انتقاد از اين س��خنان در صفحه 
اينستاگرام شخصي خود نوشت: اين سخن يك 
مغالطه آشكار است و نشان از عدم دقت و مطالعه 

كافي دارد. 
    تناقض در نظرات بيضايي 

پیش از اين، بهرام بیضايي، نمايش��نامه نويس و 
كارگردان تئاتر و س��ینما در يك س��خنراني  در 
تاريخ 24 اسفندماه 1394 در دانشگاه استنفورد 
امريكا با ذكر دو روايت در مورد ش��خصیت سیاه 
گفته بود: »برخ��لاف تصور هر ساده انديش��ي، 
اين ش��خصیت نمايش��ي كوچك ترين ربطي به 

نژادپرستي ندارد.«
اما اين س��خنان در تناقض با نظرات بیضايي در 
كتاب »نمايش در ايران« وي اس��ت. نظرات اين 
پژوهشگر نمايش در اين كتاب نشان مي دهد كه 
بیضايي يا نظرات پیشین خود درباره حاجي فیروز 
را فراموش كرده يا بدون اينكه به اين تغییر عقیده 
اشاره اي كند، نظري پسیني درباره حاجي فیروز 

صادر كرده است. 
بیضايي در كت��اب نمايش در ايران مي نويس��د: 

»اواخر قرن دهم هج��ري پرتغالي ها براي ايجاد 
استحكاماتشان در جنوب گروهي برده از زنگبار 
و حبشه به ايران آوردند. اما مهم تر و قديمي تر از 
همه اين است كه كولي هاي دربه در آسیايي چه 
پیش از اسلام و چه بعد از آن به صورت گروهي و 
خرد خرد به ايران مي آمدند و دوره گردي و تقلید 

و رقص و گدايي جزو ذاتشان بوده است.«
    نظ�ر مهدي اخوان ثال�ث درباره حاجي 

فيروز
مهدي اخوان ثالث در پاورقي يكي از ش��عرهاي 
خود در مجموعه ش��عر ارغنون، حاجي فیروز را 
»بقاياي نفرت انگیز عهد توح��ش و برده داري« 
نامیده و چنین گفته  است: »من از ديرباز، حتي 
در ايام كودكي نیز همیشه از وضع شكل و اداهاي 
اين گونه مبشران سیاه چهره نوروزي كه در تهران 
مرسوم است )روي خود را سیاه مي كنند و به نام 
حاجي فیروز حُراره هاي بي م��زه و لوس و مكرر 
مي خوانند( نفرت داشته ام. گمان نمي كنم كه از 
ابتدا جز در تهران جاي ديگري تقلید اين بقاياي 
نفرت انگی��ز عهد توح��ش و برده داري مرس��وم 
مي بوده باش��د يا من نش��نیده ام و البته نفرتم از 
خود اين آدم هاي بدبخت و س��یاه روزگار نیست 
كه از گرسنگي و بیچارگي در كسوت بخت خود 

- سیاهي- مي روند.«
اما همزم��ان با بخش��نامه معاون��ت فرهنگي و 
اجتماعی ش��هرداري تهران اف��راد زيادي كه در 
میان آنها مسئولان ش��هري نیز ديده مي شود به 

اين موضوع واكنش نشان داده اند. 
سخنگوي ش��وراي اسلامي ش��هر تهران هم در 
واكنش به نامه معاونت فرهنگی و اجتماعي مبني 
بر لزوم عدم استفاده از حاجي فیروز با صورت سیاه 
در برنامه هاي شهرداري تهران در توئیتر نوشت: 
براي دكتر جوادي به عنوان يك جامعه ش��ناس 
بادانش، احترام فراوان قائلم اما به عنوان يك فرد 
علاقه مند با مختصر مطالعاتي در حوزه فرهنگ 
و ادبیات، منطق اقدام ايش��ان را درك نمي كنم. 
فارغ از ريشه ها، در كجاي فرهنگ ايراني دوگانه 
نژادسیاه، نژادسفید داراي موضوعیت بوده است. 
اين نامه، از يك مرجع رسمي در حوزه مديريت 
فرهنگي، چی��زي جز پذيرش و رس��میت دادن 
به يك دوگانه ناموجود يا حداقل بسیار كمرنگ 

نیست. 
»علي اعطا« با بیان اينكه ش��هرداري دس��تگاه 
اجرايي اس��ت، تأكید كرد: پژوهش و گفت وگو و 

كشف حقايق را به س��احت خاص خود بسپاريد 
و دس��تور به توق��ف يك ام��ر داي��ر فرهنگي و 

دستورناپذير ندهید. 
    س�وء برداش�ت هاي ن�ژادي از حاجي 

فيروز 
در پي اظهارنظرها درباره اين بخشنامه محمدرضا 
جوادي يگان��ه، مع��اون فرهنگ��ي و اجتماع��ي 
شهرداري تهران در توئیتي نوشت: »حاجي فیروز 
ريشه هاي اس��اطیري هم دارد اما سوءبرداشت 
نژادي از چهره س��یاه او را نمي ت��وان انكار كرد. 
ضمن دعوت از اصحاب علم و هنر براي پژوهش 
و گفت وگو براي روش��ن تر ش��دن ابعاد موضوع، 
ش��هرداري تهران از اين پس و ت��ا آن زمان، در 
برنامه هاي��ش از حاج��ي فیروز با صورت س��یاه 

استفاده نمي كند.« 
پ��س از اي��ن توئی��ت مع��اون ش��هردار تهران، 
محمدجواد حق شناس، رئیس كمیسیون فرهنگي 
و اجتماعي شوراي اسلامي شهر تهران در صفحه 
اينستاگرام شخصي خود نوشت: »حاجي فیروز 
يا خواجه پیروز، يك چهره افسانه اي در فولكلور 
ايرانیان است كه در نخستین روزهاي هر سال، در 
كنار عمو نوروز به شهرها مي آيد تا پیام آور شادي و 
نوروز باشد. او يك مرد لاغر اندام و سیاه رخ با كلاه 
دوكي، گیوه هاي نوك تیز و جامه سرخ است كه با 
دايره زنگي و تنبك، به خیابان ها مي آيد و به رقص، 

شیرين كاري و خواندن آواز كوبه اي مي پردازد. 
مهرداد بهار، نويسنده و پژوهشگر ايراني، حاجي 
فیروز را وابسته به جش��ن هاي سیاوش دانسته 

است. 
او می گويد: »گمان مي رود كه چهره س��یاه شده 
حاجي فی��روز گوياي ب��از آمدن او از س��رزمین 
مردگان اس��ت و جامه س��رخ او نش��ان از خون 
س��یاوش دارد. او همچنین گفته اس��ت كه واژه 
س��یاوش مي تواند به معني مرد سیاه يا سیاه رخ 
باشد. حاجي فیروز با گیوه برپاي و لباس قرمز و 
چهره اي سیاه شده به خیابان ها مي آمد در حالي 
كه دايره اي در دست داشت و اشعاري را با كلمات 
شكسته مي خواند. نام حاجي فیروز و ويژگي هاي 
خاص امروزين او همچون پوشاك سرخ و سیاهي 
چهره و ترانه هاي ويژه اش س��نتي كاملًا جديد و 

خاص تهران معاصر بوده است.«
    واكنش علي نصيريان 

علي نصیريان هنرمند پیشكسوت تئاتر، سینما 
و تلويزيون نیز به اين بخشنامه واكنش نشان داد 
و برايش قابل باور نبود كه از چهره س��یاه حاجي 
فیروز برداش��ت هاي نژادپرستانه ش��ود. وي در 
گفت وگو با يكي از رسانه ها اظهار كرد: چهره سیاه 
حاجي فیروز ارتباطي به ن��ژاد ندارد و برگرفته از 
نمايش هاي س��نتي ايراني است. حاجي فیروز و 
عمو نوروز مژده بهار، عوض ش��دن فصل و سال 
جديد را مي دهند. ش��خصیت مبارك و سیاه در 
خیمه ش��ب بازي و تخت حوضي س��نتي ما نیز 
از شخصیت هاي اصلي هس��تند و ربطي به نژاد 
ندارند. شخصیت هاي نمايش هاي سنتي ما نگاه 
نژادپرستي ندارند و ما در اين نمايش ها كاري به 
نژاد سیاه و سفید نداريم. اساس كار حاجي فیروز 
و عمو نوروز به سنت هاي نمايشي ايران برمي گردد 

و بشارت دهنده فصل نو و بهار هستند.

 250  فيلم ايراني
متقاضي جشنواره جهاني فجر

در حال�ي ك�ه همچن�ان فرص�ت ثبت ن�ام فيلم ه�اي ايراني در 
جشنواره جهاني فيلم فجر باقي است، تاكنون بيش از 250 فيلم 
درخواس�ت حضور در اين رويداد س�ينمايي را تكميل كرده اند. 
به گزارش »جوان« به نقل از س��تاد خبري سي وهشتمین جشنواره 
جهاني فیلم فجر، صاحبان 251 فیلم ايراني تا پايان هفته اول فروردين 
ماه فرم درخواست حضور در جشنواره را تكمیل كرده اند، اين فیلم ها 

شامل آثار كوتاه، مستند و داستاني مي شود. 
154فیلم كوتاه و 9۷ فیلم بلند مستند و داستاني، مجموع 251 فیلم 
متقاضي حضور در جشنواره را تشكیل مي دهند. از میان 9۷ فیلم بلند، 

68 اثر فیلم بلند داستاني و 29 فیلم، مستند است. 
همان طور كه پیش از اين در خبرها اعلام ش��ده ب��ود، مهلت ثبت نام 
فیلم هاي ايراني براي حضور در جش��نواره جهاني فیل��م فجر تا روز 
1۷فروردين ماه 1400 تمديد شده و آخرين زمان ارائه نسخه فیزيكي 
آثار نیز 21 فروردين است. دبیرخانه بخش فیلم هاي ايراني جشنواره در 
ايام نوروز هم به مدت سه روز نسخه هاي فیزيكي آثار را دريافت كرد. 
 متقاضیان حضور در جشنواره با مراجعه به سايت جشنواره به آدرس

 www. fajriff. com امكان ثبت درخواس��ت براي حضور در اين 
رويداد را دارند. 

سي وهشتمین جشنواره جهاني فیلم فجر پنجم تا 12خرداد 1400 به 
دبیري محمدمهدي عسگرپور نويسنده، كارگردان و تهیه كننده سینما 

در تهران برگزار مي شود.

     نمايش خانگی 


